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Gyorsított ütemben fejlesztjük 
hazánk alumíniumiparát 

Hivatalos közlemény a magyar—szovjet timföld• 
és alumíniumegyezményről 

A Magyar Népköztársa-
tág kormányküldöttsége Ap-
ró Antal, a Minisztertanács 
elnökhelyettese vezetésével 
és a Szovjet Szocialista Köz-
társaságok Szövetségének 
kormányküldöttsége Vlagyi-
mir Novikov, a Miniszterta-
nács elnökhelyettese vezeté-
sével ez év október 23-tól 
november 15-ig tárgyaláso-
kat folytatott. A tárgyalások 
alapján 1962. november 15-
en a magyar és a szovjet 
kormány egyezményt kö-
tött a timföld- és alumínium-
termelési együttműködés-
ről. 

Az egyezmény rendelke-
zései a lap ján Magyarország 
timföldet szállít a Szovjet-
unióba a lumíniummá történő 
feldolgozás céljából. Míg a 
Szovjetunió a magyar t im-
földből gyártott a lumíniu-
mot tömb alakban tel jes egé-
szében visszaszállítja Ma-
gyarország részére. Az egyez-
mény részletesen meghatá-
rozza a feleknek a timföld-
és a lumíniumgyártás terüle-
tén történő együttműködé-
sükkel kapcsolatban 1980-ig 
bezárólag fennálló kölcsönös 
kötelezettségeit. 

Az említett időszak végén 
a magyar timföldszállítá-
sok — fokozatosan emel-
kedve — évi 330 000 ton-
nát, a szovjet aluminium-
tömb-szállítások pedig évi 
165 000 tonnát érnek eL 
Az egyezmény a kölcsönös 

előnyök a lapján rendezi a 
magyar és szovjet szállítá-
sok elszámolását. 

A két ország kormányra az 
egyezmény megkötésekor a 
KGST-országok kommunista 
és munkáspár t ja i képviselői-
nek 1962 júniusában Moszk-
vában a szocialista nemzet-
közi munkamegosztás kibő-
vítéséről hozott határozatai-
ból indult ki. Ennek megfe-
lelően 

Magyarországon jelentős 
intézkedések tőrténnek a 
bauxitkutatás, a bauxitbá-
nyászat és timföldgyártás 
fejlesztésére, 

a Magyarországon termelt és 
a Szovjetunióba szállított 
t imföldet pedig a Szovjet-
unió alumíniumgyáraiban 
dolgozzák feL 

Mint ismeretes, Magyaror-
szág viszonylag jelentős ba-
uxitvagy ónnal rendelkezik, 

energiaforrásai viszont nem 
kielégítőek. 

Az alumíniumgyártás ener-
giaigényes, s ez a tény 
számottevően fékezi a ma-
gyar alumíniumipar fejlő-
dését. 
A megkötött egyezmény 

révén lehetővé válik Ma-
gyarország alumíniumipará-
nak gyorsított fejlesztése. E 
célból Magyarországon ú j 
prés- és hengerművek, vala-
mint kábelgyártó és egyéb 
alumimumfeldolgozó üzemek 
létesülnek. Az egyezményben 
foglalt kölcsönös szállítások 
bő választékú a lumínium 
félkész- és készáruk gyártá-
sát teszik lehetővé. 

Ennek révén Magyarorszá-
gon világszínvonalon meg-
valósítható az alnmínium-
alkalmazás technikájának 
fejlesztése. 
A két kormány úgy véli, 

hogy a megkötött egyezmény 
hozzájárul a gazdasagi 
együttműködés további bőví-
téséhez és elmélyítéséhez, 
még inkább megszilárdítja a 
Magyar Népköztársaság és a 
Szovjetunió népeinek meg-
bonthatat lan bará t ságá t 

Együttműködés 
a kölcsönös megértés szellemében 

Miután aláír ták a nagy je-
lentőségű magyar—szovjet 
t imföld- és alumínium-egyez-
ményt, Apró Antal és Vla-
gyimir Novikov miniszterel-
nök-helyettesek a megállapo-
dás aláírói nyilatkozatot ad-
tak a TASZSZ és a magyar 
sa j tó moszkvai tudósítóinak. 

APRÓ ANTAL, 

a magyar forradalmi mun-
kás-paraszt kormány elnök-
helyettese hangsúlyozta, hogy 
ez a megállapodás több év-
tizedre előre kidolgozza a kö-
zös tevékenység alapelveit a 
népgazdaság egyik legfonto-
sabb ágazatában. 

— Véleményem szerint az 
egyezmény jó ösztönzést ad a 
szocialista országok, a KGST 
tagállamai nyersanyag-forrá-
sainak még intenzivebb kiak-
názásához — folytatta Apró 
Anta l —, különös megelége-
déssel kell szólnom a tárgya-
lások eredményes befejezésé-
ről és mindkét kormánykül-
döttségnek arról a közös 
akaratáról , hogy gyümölcsö-
zően, a teljes kölcsönös meg-
értés szellemében oldjuk 
meg a gazdasági együttmű-
ködés egyik nagyon nagy 
horderejű kérdését. A Szov-
jetunió nagy segítséget nyújt 
hazánknak azzal, hogy hoz-
zásegít bennünket a timföld-
és alumínium feldolgozásá-
hoz. 

VLAGYIMIR NOVIKOV 

miniszterelnök-helyettes, a 
szovjet küldöttség vezetője 
így nyilatkozott: 

— Mindenben csatlakozom 
Apró elvtárs itt elhangzott 
szavaihoz. Nyikita Hruscsov, 
a szovjet kormány elnöke 
többször hangoztatta, hogy a 
szocialista országok gazdasá-
gi életében milyen nagy 
szükség van a nemzetközi 
munkamegosztás elvének 
mind mélyrehatóbb és követ-
kezetesebb érvényesítésére. 
A most aláirt magyar—szov-

jet egyezmény ezt az elvet 
testesíti meg. 

Az egyezmény egyszers-
mind természetes folyomá-
nya a júniusban lezajlott 
-KGST-csúcsértekezletnek*, 
amelyen pár t ja ink első tit-
kárai vettek rész t Arról ta-
núskodik, hogy igen komo-
lyan hozzáfogtunk a nemze-
tek közötti szocialista mun-
kamegosztás kialakításához. 
A t imföld- és a lumíniumter-

melésben már a közeljövő-
ben hasonlí thatat lanul ma-
gasabb színvonalat é rünk el. 
Semmi kétség az iránt, hogy 
magyar barátainkkal a jö-
vőben is ugyanolyan őszinte, 
elvtársi szellemben fogunk 
dolgozni, ahogyan ezeken a 
tárgyalásokon együttműköd-
tünk — fejezte be nyilatko-
zatát Novikov miniszterel-
nök-helyettes. 

Magyar—szovjet megállapodás 
a külkereskedelmi kapcsolatok 

bővítéséről 
Szombaton Moszkvában 

Incze Jenő és Nyikolaj Pa-
tolicsev külkereskedelmi mi-
niszterek aláír ták az 1962. évi 
magyar—szovjet árucserefor-
galom bővítéséről, az 1963/65. 
évi áruforgalom további fe j -
lesztéséről és az 1963. évi 
kölcsönös áruszállításokról 
szóló jegyzőkönyveket. A 
jegyzőkönyvek értelmében 
1963/65-ben számottevően fo-
kozódik a két ország áru-

forgalma a megelőző évekhez 
és az eredeti hosszúlejáratú 
egyezmény előirányzataihoz 
képest egyaránt. 

Az idei szállításokhoz vi-
szonyítva 1963-ra szintén nö-
vekvő forgalmat irányoz elő 
a jegyzőkönyv. A jövő évi 
magyar—szovjet árucsere 
több mint 650 millió rubel 
értékű lesz. 

INCZE JEN őz 

A Szovjetunió traktorokat , 
mezőgazdasági gépeket, út-
építő-, o la j fúró- és kohászati 
berendezéseket, könnyűipari 
gépeket, gépkocsikat, csapá-
gyakat, vasércet, kőolajat és 
olaj ipari termékeket, kősze-
net, villamosáramot, gyapo-
tot, faárukat , apatitot, vegy-
szereket, közszükségleti cik-
keket és más á ruka t szállít 
hazánknak. Magyarország 
egyebek között élelmiszer- és 
vegyipari, híradástechnikai 
berendezéseket, fémforgácso-
ló gépeket. Diesel-mozdonyo-
kat, vasúti személykocsikat, 
ellenőrző- és mérőműszere-
ket, ruházati és kötöttárukat , 
gyógyszert, cipőt, gyümölcs-
és zöldségkonzerveket szál-
lít a Szovjetuniónak. 

A megállapodás 
rendkívül nagy jelentőségű számunkra 
Az ünnepélyes aláírás után kereskedelmi miniszter nyi-

Incze Jenő magyar és Nyi- latkozatot adott a Magyar 
talaj Patolicsev szovjet küL IFolptatás a 2. e'dalou.) 

Dobi István Szegeden 
Kitüntetéses doktorrá avatás a tudományegyetemen 

E g y e t e m i k o l l é g i s t á k k ö r é b e n 
Látogatás a Felszabadulás Termelőszövetkezet gazdaságában 

A József Attila Tudomány-
egyetem tanácsa tegnap dél-
előtt az egyetem aulá jában 
ünnepélyes nyilvános doktor-
avató tanácsülést rendezett. 
A bensőséges ünnepséget vá-
rosszerte nagy érdeklődés 
kísérte. Az egyetem volt hall-
gatóját, Rdcz Attilát, a Ma-
gyar Tudományos Akadémia 
Állam- és Jogtudományi In-
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eióját, amelyben a megyei jo-
gú városi tanácsok és a ke-
rületi tanácsok szervezeti 
kérdéseit dolgozta fel. Ünne-
pélyes eskütétele után az 
Egyetemi Tanács doktorrá fo-
gadta. Ezt követően Dobi Ist-
ván, az Elnöki Tanács elnö-
ke á tnyúj tot ta neki a kitün-
tetéses doktorrá avatás jelké-
pét, a Magyar Népköztársa-

Az Elnöki Tanács elnöke átnyújtja Rácz Attilának a 
Magyar Népköztársaság címerével ékesített aranygyűrűt 

tézetének. gyakornokát avat-
ták "Sub auspiciis rei pub-
licae popularis*, népköztár-
saság gyűrűjével kitünteté-
ses doktorrá. 

Az egyetemi díszülésen 
megjelent Kiss Károly, az El-
nöki Tanács t i tkára, Ilku 
Pál művelődésügyi miniszter, 
Siklós János, az MSZMP 
Csongrád megyei bizottságá-
nak ti tkára, Perjési László, 
az MSZMP Szeged városi 
bizottságának első t i tkára, 
Biczó György, a városi ta-
nács vb-elnöke. Részt vettek 
az ünnepségen professzorok, 
egyetemi oktatók, s a város 
politikai, gazdasági és kul tu-
rális életének sok más kép-
viselője. A Himnusz elhang-
zása után, dr. Nyíri Antal 
tanárképzési és dr. Herczey 
Ferenc gazdasági rektorhe-
lyettes kíséretében lépett a 
terembe Dobi István, a Ma-
gyar Népköztársaság Elnöki 
Tanácsának elnöke, akit az 
ünneplő közönség felállással 
és hosszantartó tapssal foga-
dott. Az Elnöki Tanács el-
nökét dr. Fodor Géza okta-
tási rektorhelyettes köszön-
tötte, m a j d ismertette a nyil-
vános tanácsülés előtt Rácz 
Attila eddigi pályafutását . 

Rácz Attila miskolci szüle-
tésű, s ugyanott kitűnő ered-
ménnyel érettségizett az ál ta-
lános gimnáziumban. A sze-
gedi egyetem állam- és jog-
tudományi karán ugyancsak 
kitűnő eredménnyel folytat-
ta és fejezte be tanulmá-
nyait. Rendkívüli szorgalom-
mal dolgozott a tudományos 
diákkörben, s mint demonst-
rátor vett részt az egyetemen 
folyó tudományos munkában. 
Több dolgozatával is elisme-
rést szerzett az országos 
diákköri konferenciákon. 

Az ünnepi tanácsülésen 
Rácz Attila összefoglalóan 
ismertette doktori disszertá-

ság címerével ékesített 
aranygyűrűt . 

— Ez a kitüntetés méltó el-
ismerése annak — mondotta 
Dobi István —, hogy Sze-
ged egyetemei, professzorai 
és oktatói fontos helyet fog-
lalnak el hazánk felsőoktatá-
si intézményeiben. A mai ün-
nepi tanácsülésen itt áll előt-
tünk dr. Rácz Attila, aki 
szintén növeli a József Attila 
Tudományegyetem hírnevét, 
ö n , kedves barátom — intéz-
te szavait az ünnepelthez — 
most, amikor átveszi fá rad-
ságos és eredményes tanul-
mányainak legmagasabb ok-
mányát , diplomáját és kitün-
tetését, amikor kilép az egye-

tem falai közül az életbe, kí-
vánom, hogy tudását az egész 
társadalom javára méltó mó-
don gyümölcsöztesse. Munká-
ját továbbra is olyan hozzá-
értéssel, szorgalommal és be-
csülettel lássa el. mint aho-
gyan eddig tanulmányait vé-
gezte. 

Dobi István beszédét nagy 
tapssal fogadta a közönség, 
m a j d az ünnepi tanácsülés 
az Internacionálé hangjaival 
ért vége t 

A délután folyamán Dobi 
István és Ilku Pál látogatást 
tett az Irinyi János egyetemi 
leánykollégiumban. Ide elkí-
sérte őket Perjési László, az 
MSZMP városi bizottságának 
első t i tkára, Sándor János, az 
MSZMP városi bizottságá-
nak t i tkára és Sípos Géza, a 
városi párt-végrehajtóbizott-
ság tagja. A kollégisták már 
a kapuban virágcsokorral 
köszöntötték a kedves vendé-
geket. Bognár Magda har -
madéves bölcsészhallgató me-
leg szavakkal üdvözölte az 
Elnöki Tanács elnökét, aki 
hosszan elbeszélgetett a diá-
kokkal. Érdeklődött életkö-
rülményeik és tanulmányi 
előmenetelük i r á n t A kollé-
gium társalgójában a diá-
kok közé ült, akik körülvet-
ték a magyar á l l a m f ő t 

Szegeden időt szentelt Do-
bi István ar ra is, hogy meg-
látogassa a Felszabadulás 
Termelőszövetkezetet. Kísé-
retében voltak a városi pár t -
bizottság és a tanács vezetői.' 
A vendégeket Árendás 
György, a termelőszövetke-
zet elnöke fogadta és köszön-
tötte. Ismertet te a gazdaság 
életét, az évi termelési ered-
ményeket, m a j d bemutat ta a 
gazdaságot. Dobi István be-
hatóan érdeklődött a terme-
lőszövetkezet állattenyésztése 
és kukoricatermesztési ered-
ményei i ránt! Örömét fejez-
te ki afölött, hogy a termelő-
szövetkezet több mint egy-
millió forint tal teljesítette túl 
a tervét. 

A szívélyes találkozó után 
az Elnöki Tanács elnöke sze-
retettel búcsúzott a vendég-
látó termelőszövetkezettől, s 
a késő délutáni órákban visz-
szautazott Budapestre. 

Dobi István a 
(Uebtnann felvételei) 

diákok társaságában 


